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Vážení pánové, 

 

odpovídám na Váš dopis ze dne 7. ledna tohoto roku, vztahující se k nálezu Ústavního soudu 

spisové značky III. ÚS 1966/24, nicméně dobře zobecnitelný, jenž jste označili za otevřený.  

 

Stalo se, patrně v rámci dobře míněné snahy o kultivaci veřejného prostoru, že adresáti 

reprezentující instituce běžně děkují i za zcela neomaleně vyjadřované projevy nesouhlasu, 

případně za dotazy blížící se samoúčelné šikaně. Podobnou praxi vnímám s rozpaky, jako vcelku 

průhledný projev formálnosti či dokonce jistého pokrytectví. O to raději jsem, že za Váš podnět, 

byť kritický, Vám mohu poděkovat skutečně upřímně.  

 

Konstatuji, že v konkrétní situaci Ústavní soud neporušil žádnou psanou normu a postupoval 

zásadně v souladu s obvyklou praxí, danou mimo jiné specifiky řízení o ústavních stížnostech, 

posilujících význam veřejného vyhlašování nálezů. Procedurální postupy s tím spojené jsou 

relativně ustálené a respekt k nim vyžaduje od účastníků řízení přiměřenou trpělivost. Připouštím 

ale, že rutinní přístup může v důsledku vést k jisté formě provozní slepoty. Mimo jiné v boji s ní 
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spatřuji přínos Vašich aktivit v rovině obecné a Váš konkrétní impulz proto skutečně vítám. 

Nechybí mně pokora potřebná k tomu, abych připustil, že je o to podnětnější, že se vztahuje 

k problému objektivně skutečně mimořádně závažnému. Nelze nesouhlasit, že i kdyby snad ne 

každá hodina, každý jednotlivý den nedůvodného omezení svobody svůj zásadní význam 

rozhodně má.  

 

Měl jsem vždy za to, že všem aspektům návrhů vazebně stíhaných osob věnuje Ústavní soud 

adekvátní, tedy zvýšenou pozornost, zdá se ale, že nastolený problém si zaslouží pozornost pléna 

Ústavního soudu. Při této příležitosti se rozhodně budu chtít zasadit o zlepšení dosavadní praxe, 

byť postup Ústavního soudu přirozeně nemůže vybočit ze zákonných mantinelů; potřebný 

prostor k tomu myslím shledávám.  

 

O naléhavé potřebě legislativní změny, jež by umožňovala zajít ještě dále, v tuto chvíli sice zcela 

přesvědčen nejsem, reálně uskutečnitelnému námětu směřujícímu ke zvýšení ochrany vazebně 

stíhaných bych však určitě žádné překážky do cesty nekladl. Je to konec konců vedle svědomí 

i otázka byť i jen zcela průměrné míry empatie, k níž není nezbytně zapotřebí osobní zkušenosti.  

 

Děkuji Vám, vážení pánové, rovněž za přání, jež spojujete s nedávno započatým kalendářním 

rokem a rád je opětuji.   

 

V úctě 

 

 

 

 

        Josef Baxa 

       předseda Ústavního soudu 
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